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"...יש עוד תפיסה שגויה בקרב חלק מהאנשים, שבגלל הפחד מיום הדין, הם 

פשוט שוקעים באדישות. כבר לא אכפת להם. יהיה מה שיהיה. 'ככה אני וזהו'"

איזה איסור 'שהייה' יש בתנור החשמלי שבימינו?

ענייני דיומא

 הדף היומי בהלכה

מתוך שיחה מיוחדת עם המשגיח הגה"צ רבי בנימין פינקל שליט"א, שהתפרסמה בעלון 'הישיבה', אלול תשע"ה 
יעקב א. לוסטיגמן 

"...יש עוד תפיסה שגויה בקרב חלק מהאנשים, שבגלל הפחד מיום הדין, הם פשוט 
שוקעים באדישות. כבר לא אכפת להם. יהיה מה שיהיה. "ככה אני וזהו". האדישים הללו 
לוקים בכפליים. קודם כל הם מראים חוסר פחד מבית המשפט, הם מזלזלים בשופט, 
במערכת המשפט, על עצם הזלזול לבד הם יקבלו עונש חמור חלילה, ביזיון בית המשפט 
הוא דבר חמור בכל מקום. נוסף על כך, הם מגיעים למשפט בלי פרקליט, בלי לדעת 

מה לענות על האישומים שמוטחים בהם, אין להם סיכוי לצאת בשלום מהמשפט הזה. 
"אז נכון, לפעמים הם חושבים שבעצם גם בשנה שעברה היה ראש השנה והוא עבר 
בשלום. אבל כמה אנשים בראש השנה האחרון הלכו על רגליהם בריאים ומאושרים, 
והיום הם כבר לא אתנו? כמה מהם היום חולים במחלות קשות ל"ע? כמה איבדו רח"ל 

קרוב משפחה, כמה ירדו מנכסיהם? 
"הקב"ה אומר לנו: יש לכם משפט, אבל אני רוצה שתחיו. אנא שפרו מעשיכם, נצלו 

את ימי הרחמים והסליחות כדי להשתפר, ותצאו זכאים בדין". 

התנור שבימי חז"ל, היה רחב למטה וצר למעלה, ופתחו היה למעלה – פתח צר. בשל 
מבנהו זה אגר התנור בתוכו חום רב מאד, ומשום כך אסרו חכמינו ז"ל השהיית תבשיל 
על גביו אף כשהוציאו ממנו את הגחלים, או שפיזרו עליהם אפר, )ראה תקציר לאתמול(, 
משום שגם לאחר פעולות אלו, נותר הגחלים ניצוץ כלשהו, ומכיון שחומו רב, קיים חשש 
שגם באופן זה ינסה האדם להבעיר בו אש על ידי אותו ניצוץ. וכבר כתבו ראשונים בנוגע 
תחו היה מן הצד,  לתנור שבימיהם – שדינו ככיריים, ולא כתנור שבימי חז"ל, משום שפִּ

ורחב, והחום לא נאגר בו כבתנור שבימי חז"ל; ויש שחולקים על כך. ונחלקו האחרונים 
אם ראוי להחמיר לפחות בתנור של מאפיה, שחומו רב. והתנור החשמלי שבזמננו – 
תחו מן הצד, ורחב, והן משום שמצטנן לאלתר,  לכל הדעות, דינו ככיריים, הן משום שפִּ
בניגוד לתנור שבימי חז"ל ששמר על חומו זמן רב לאחר דעיכת האש. ]שו"ע רנג, א, 

משנ"ב כא, כב ו־כח; ביאורים ומוספים דרשו, 37[



המלאכים שלפני כסא הכבוד משבחים את התשובה

קנין חכמה

חכמינו ז"ל אמרו: "גדולה תשובה שמגעת עד כסא הכבוד". פירושים רבים יש למאמר 
זה, ואחד מהם, על פי מה שסיפרו חז"ל, שכשעלה משה רבנו ע"ה לששת הרקיעים 
הראשונים, מצא בכל אחד מהם מלאכים שקראו לפניו בתורה במעשה בראשית, כאשר 
בכל רקיע קראו יום אחד מששת הימים, ולאחר מכן עסקו בשבחם של עניָנים שונים.

ברקיע הראשון עסקו בשבחה של תורה. בשני – בשבחה של תורה ושל ישראל. 
בשלישי – בשבחה של ירושלים. ברביעי – בשבחו של משיח. בחמישי – בעצבונה 

של גיהנום. בשישי – בשבחו של גן עדן.

וכשעלה לרקיע השביעי, מצא שם אופנים ושרפים וגלגלים, ומלאכי רחמים ומלאכי 
חסד וצדקה, ומלאכי רתֵת וזיע, ומיד אחז משה רבנו בכסא הכבוד; והתחילו המלאכים 
לקרוא במעשה יום שביעי "ויכולו...", ולאחר מכן התחילו לספר בשבחה של תשובה.

הוי אומר, ששבחה של תשובה בפי המלאכים שלפני כסא הכבוד! מעל למלאכים 
שבכל הרקיעים, העוסקים בשבחה של תורה, ישראל, ירושלים, משיח וגן עדן.

]ארחות צדיקים, שער התשובה[

באיזה מקרה אסור רק לבני משפחה אחת 
לאכול תבשיל מסוים בשבת?

 הדף היומי בהלכה

הנחת תבשיל בשבת על גבי האש אסורה אף כשהוא מבושל לגמרי, ואיסור זה 
מכונֶה איסור 'חזרה'. והוא חמור יותר מאיסור 'שהייה' – שהשוגג דינו כמזיד )ראה 
לעיל(; וטעם הדבר, משום שעושה מעשה בשבת. ויש אומרים שאם החזיר בשוגג 
תבשיל המבושל לגמרי, אסור התבשיל רק לו ולבני ביתו – שנעשה גם בשבילם – ולא 
לאחרים; ויש אוסרים גם לאחרים. ותבשיל שמבושל לגמרי, ותוספת בישולו אינה רצויה 
– מותר באכילה אף כשהחזירו במזיד, כיון שאין לו כל הנאה מהחזרה; והגם שנהנה 

מכך שהתבשיל לא הצטנן – נראה מדברי הפוסקים שאין צורך להמתין עד שיצטנן. 
ואף בתבשיל שתוספת בישולו רצויה, אלא שאין דעתו על הבישול, ולא החזירו אלא 
כדי שלא יצטנן – יתכן שמותר לאוכלו, ואף כשהחזירו במזיד. ברם, אם התבשיל כבר 
הצטנן והחזירו בשבת כדי לחממו, אסור באכילה עד שיצטנן, גם אם תוספת בישולו 
אינה רצויה; ונחלקו הפוסקים אם התבשיל אסור באכילה אף לאחר שהצטנן. ]שו"ע 

רנג, א, ומשנ"ב לה-לו; ביאורים ומוספים דרשו, 41-43[

 תבשיל ש'הושהה' בטעות על גבי האש –
 האם נאסר באכילה?

 הדף היומי בהלכה

מי שעבר בשוגג על איסור 'שהייה', אם משום ששכח, ואם משום שטעה בדין – אם 
התבשיל היה מבושל לגמרי, אף אם המשך בישולו רצוי, מותר לאוכלו בשבת, כיון 
שאין הנאה ממשית מהשהייה, שהרי היה ראוי לאכילה קודם לכן. אולם, אם לא היה 
מבושל לגמרי, אסור לכל אדם לאוכלו בשבת, ואף במוצאי שבת, עד חלוף זמן המספיק 
לחלק הבישול שנוסף על ידי שהייה זו. ואף שבאיסור בישול בשבת, כאשר נעשה בשוגג 
יש מתירים את התבשיל באכילה, וכן הלכה בשעת הדחק – בשהייה מחמירים יותר, 

משום שאנשים נוטים להקל בה; אך אם אין לו מה לאכול בשבת, יאכל את התבשיל 
ה'מושהה', משום שאסור להתענות בשבת. ואם עבר על איסור השהייה במזיד – אף 
אם התבשיל היה מבושל לגמרי, אם תוספת הבישול רצויה – אסור לאוכלו, כדי שלא 
יהנו ממלאכה שנעשתה בשבת, או כדי שלא יבואו להקל בכך בעתיד. ]שו"ע רנג, א, 

משנ"ב ל-לב, וביה"ל ד"ה עד; ביאורים ומוספים דרשו, 38-39[
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"ציבור בעלי התשובה, בדרך כלל פועל מהמקום הזה, של רצון להתקרב 
לקב"ה. זה לא חזרה בתשובה שנובעת מעיסוק בחשבון פרטני, הם 

עושים את הדרך הזאת כי הם רוצים להרגיש קרבת אלוקים"

הרב שמעון וייס, פעיל ותיק בארגון 'אחינו', מחדד נקודות חשובות עבור מי שרוצה 
שתשובתו תעמוד לאורך ימים. 

יעקב א. לוסטיגמן 

לרגל חודש הרחמים והסליחות, התקופה בה כולנו עסוקים בתשובה, פנינו לרב שמעון 
וייס, פעיל ותיק בארגון 'אחינו', שליווה בעלי תשובה רבים בשלבים השונים של הדרך 
החדשה בה החליטו לצעוד, וביקשנו לדעת, הכיצד ייתכן שאנחנו, אנשים שומרי תורה 
ומצוות, מנסים לשנות אך במעט את ההרגלים הלא טובים ולהתקדם מעט במעלה סולם 
הדרגות הרוחני, אך מתקשים מאוד ליישם זאת, בזמן שדווקא אנשים מקהלים אחרים, 
שעד לא מכבר לא טעמו את טעמו של לימוד התורה וטעם קיום המצוות, יכולים בתוך 
תקופה של שנה או שנתיים לשנות את כל אורחות חייהם מן הקצה אל הקצה, האם הם 

גילו שיטה חדשה ויעילה יותר שאנו עדיין לא שמענו עליה? 
"הסברים רבים לדבר", פותח הרב וייס את תשובתו, "אבל אני רוצה להתמקד הפעם 
באחד מהם. ההבדל בין שני סוגי החזרה בתשובה, הוא כמו ההבדל בין לבצע תיקונים 

ובדק בית, לבין בנייה של בניין חדש. 
"כשאדם מתגורר בביתו ורוצה רק לעשות כמה שינויים, הדבר עלול להימשך שנים. 
הוא מחליף מטבח, ואחרי כמה חודשים צובע את חדר הילדים, בהמשך הוא מחליף 
את התאורה בסלון, ובמטבח כבר צריך לעשות כמה תיקונים לצבא שהספיק להתקלף 
מעט בחודשים שעברו. עד שהוא יגיע להשלמת רשימת השינויים שהוא רצה לעשות, 

יכולות לעבור שנים ארוכות. 
"לעומת זאת, כשאדם בונה בניין חדש, הוא יוצא לדרך ולא עוצר עד שהבניין עומד 
על תלו, ומושלם בכל מיני שלמות הדרושים כדי שיהיה אפשר לגור בו בפועל. בתוך 
שנה וחצי או שנתיים, הוקם בניין שלם, שהמטבח שלו חדש, התאורה בסלון חדשה 

וחדר הילדים צבוע כראוי. 
"במה דברים אמורים, בתשובה. אם אתה מתייחס לתשובה כעניין פשטני של יחסי "תן 
וקח", אתה אומר לקב"ה אני אתן לך כמה דמעות והרהורי חרטה, ואתה מצדך תסלח לי 
על העוונות ותשפיע עלי טובה וברכה, זה כמו לעשות תיקונים קטנים, זה תהליך שלוקח 
שנים, והוא מתקדם בקצב איטי מאוד, זה גם טוב וחשוב והלוואי שנהיה שם כל הזמן. 
"מאידך, כשאדם יוצא מתוך רצון לבנות בניין חדש, הוא רוצה לפנות לדרך חדשה 
לחלוטין, זה עובד בדרך כלל בצורה מהירה יותר. הוא לא בא לתקן את התיקון תיקון 
ולהחליף את מה שצריך להחליף, הוא בא לבנות משהו חדש, לצאת לריצה ארוכה של 

התקדמות מהירה. 
"אבל כדי לבנות את הבניין אנחנו צריכים לדעת קודם מה היעד והמטרה שלו: הזוהר 
הקדוש מכנה את תרי"ג המצוות 'תרי"ג עצות'. כל אחת ממצוות התורה היא עצה איך 
להתקרב לקדוש ברוך הוא ולדבוק בו. מי שיוצא מתוך מטרה להתקרב לקב"ה, השינוי 
שלו נראה אחרת. הבניין שהוא רוצה לבנות הוא חדש לחלוטין. הוא פועל מתוך אהבה 

לקב"ה, ומעתה קיום המצוות שלו יהיה בדרגה גבוהה יותר ונקייה יותר. 
זו תשובה שמשמעותה, ההחלטה להתחבר לדרך, למסלול שהתפקיד שלנו בעולם 
יש לו חשיבות, לחזור למקור, לחזור לראשית המחשבה, וכלשון הפסוק בספר קהלת: 
והרוח תשוב אל אלוקים. "זה צריך לבוא ממקום של "והרוח תשוב אל אלוקים". הנשמה 
נחצבה מתחת כסא הכבוד, מקורה בעולמות העליונים בהיכלות הקדושים בגל עדן. אין 
לה שום רצון לרדת לעולם השפלה הזה, אבל הקב"ה שולח אותה בעל כורחה כדי לבצע 
את השליחות שלך, כי כך עלה רצון מלפניו, והאלוקים עשה שייראו מלפניו. הוא רוצה 

שנעבוד אותו ביראה ובאהבה, דווקא מתוך העולם השפל הזה, דווקא מתוך הניסיונות 
שאנחנו מתמודדים מולם, מתוך התאוות שהן בשר מבשרנו ושאנחנו לא יכולים לסתום 
אותן אחת ולתמיד. אנחנו צריכים מלחמה פנימית, עם מטרה ברורה, לשוב אל האלוקים. 
לנתק את הנשמה מכל מה שמונע ומעכב אותה מלשוב אל האלוקים, ולשחרר אותה 
מעגינותה בעולם הזה, ולאפשר לה לשוב אליו, להתקדש ולהיטהר כפי שהיתה בעת 
בואה לעולם הזה, עם תוספות רבות של מצוות, התגברויות, מאמצים, השתוקקות 

ושאיפות קדושות".
"ציבור בעלי התשובה, בדרך כלל פועל מהמקום הזה, של רצון להתקרב לקב"ה. זה 
לא חזרה בתשובה שנובעת מעיסוק בחשבון פרטני, הם עושים את הדרך הזאת כי הם 

רוצים להרגיש קרבת אלוקים. ולכן הדרך שלהם מהירה ובטוחה יותר". 
תשובה שזו בחירה מחדש, שהאדם עוצר את המירוץ ומסמן קו, התחלה חדשה, מה 
שהיה היה, הרגע אני מחליט להתחבר מחדש, לבחור בטוב וללכת בדרך ה', דרך התורה.

תשובה זו שייכת לכולם והזוהר הקדוש אומר שזו תשובה גם של צדיקים, גם מי שכבר 
שומר מצוות לא חייב לעשות רק תיקונים. גם אנחנו יכולים לצאת לדרך חדשה, לבנות 

בניין חדש על חורבותיו של הישן. אנחנו יכולים וגם צריכים לשאוף לשם.

האם ניתן להרגיש את האווירה של אלול ברמה כזו או אחרת גם בקהלים אחרים   •
בארץ? 

"בוודאי. בעולם הישיבות רגילים לומר שהדגים שבים רועדים, אם תסתובב בכל רחבי 
הארץ, בתל אביב, חולון, באר שבע ושאר הערים אתה רואה אנשים שרועדים, רעדה 
אחרת, רעדה של  "וגילו ברעדה" אנשים שמשתוקקים לקראת ה'. בשנים האחרונות 
יש תופעה הולכת ומתרחבת בערים הללו ובמקומות רבים נוספים. אתה רואה מאות 
ואלפי נערים שלא למדו בישיבות וגם לא בתלמודי תורה, כשהם באים לבית הכנסת 
לאמירת סליחות מדי ערב בחודש אלול. אלפים רבים מגיעים, מניחים כיפה לבנה על 

הראש ופוצחים באמירת סליחות כמנהג בני עדות המזרח. 
"הנפש כוספת אל הקב"ה ורוצה להתחבר אתו. בימים האחרונים נסעתי לאחד 
הקיבוצים בארץ, קיבוץ שרחוק מלהיות מקום שומר מצוות, הגעתי לשם כדי לנחם 
שבעה זוג חוזרים בתשובה שהאמא שלה נפטרה והיתה גרה בקיבוץ. שמעתי את בניה 
של המנוחה, מספרים בהתרגשות שבתקופה האחרונה היא כבר לא יכולה היתה לדבר 
והיתה מתקשרת איתם בכתיבה, עד שנחלשו כוחותיה בימים האחרונים וגם לכתוב 
לא היתה יכולה. אבל הדבר האחרון שהיא כתבה, כך הם סיפרו, היה "שמע ישראל ה' 
אלוקינו ה' אחד". הם היו המומים, מאיפה זה הגיע? אבל התשובה היא שכל נשמה של 
כל יהודי משתוקקת אל הקב"ה, היא כוספת אליו ורוצה בקרבתו, גם אם אותו אדם לא 

היה שומר מצוות בגילוי. על אחת כמה וכמה בחודש אלול.  
"באלול, כך אומר הבעל התניא, זו בחינה של 'המלך בשדה', אמנם בכל השנה אפשר 
להגיע לקב"ה, אבל בחודש אלול יש יותר גילוי של האפשרות הזאת. הקב"ה נותן לנו, 
לכל יהודי באשר הוא, יותר כוחות להתקרב אליו ולהידבק בו. הם מרגישים את זה, וגם 
אנחנו מרגישים את זה. כולנו בני איש אחד נחנו, וכולנו נועדו לחזור אל המקור ממנו נחצבו 
נשמותינו. כל מה שאנחנו צריכים לעשות זה רק לפסוע עוד פסיעה ועוד צעד בכיוון הנכון. 
"ואם חלילה פסעת צעד אחד בכיוון ההפוך, עשית מעשה שהרחיק אותך מעט 
מהקב"ה, אין סיבה להישבר ולהיקלע למצב של ייאוש חלילה. כל שעליך לעשות הוא 
להסתובב בחזרה, ולעשות שתיים ושלוש פסיעות לכיוון הנכון, על ידי 'עשה טוב' נדחה 

את ה'סור מרע', ומעט אור דוחה הרבה מן החושך. 


